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رئيس فراكسيون توسعه اقتصاد دريامحور مجلس شوراي اسلامي 
معتقد است زمان ابلاغ سياست هاي كلي توسعه دريامحور خيلي خوب 
بود، چراكه بررسي برنامه هفتم توسعه در مجلس تمام نشده است. ما 
بخش هايي از برنامه را بررسي كرديم، اما بخش هايي از آن باقي مانده 
است. طبيعتاً بايد از الان سعي كنيم اين مصوبات و احكامي كه در فصل 
12 اقتصاد دريا و ترانزيت آمده است، منطبق با سياست هاي كلي باشد. 
براي مثال در بند 2 سياست ابلاغي تأكيد شده است رشد سهم اقتصاد 
دريا هر سال دو برابر ساير بخش هاي اقتصادي باشد. طي برنامه هفتم 
توسعه، دولت عددي را آورده است و درباره اين عدد در مجلس در حال 
بحث هستيم تا تطبيق صورت گيرد. بايد سياستگذاري و مديريت 
واحد در دريا را از همين الان در فصل اقتصاد دريا ببينيم. يكس�ري 
از احكام آمده و لازم اس�ت كه يكس�ري از اح�كام را منطبق كنيم. 

        
از ابتداي دولت سيزدهم اقدامات گسترده اي در بخش اقتصاد دريا شكل 
گرفته و نهايتاً كارگروه ملي اقتصاد دريا با حضور وزراي مرتبط به دبيري 
وزارت راه  و شهرسازي و س��ازمان بنادر و دريانوردي شكل گرفته است. 
يكي از ظرفيت هاي توسعه اقتصادي كشورها، بحث ارتباط با آب هاي آزاد 
است. البته بسياري از كشورها اين امكان را ندارند اما ايران از اين امكان 
برخوردار است و بايد از آن به خوبي بهره ببرد. به زعم كارشناسان، براي 
جبران عقب ماندگي هاي حوزه اقتصاد دريامحور بايد تلاش هاي مضاعفي 
انجام گيرد. يكي از فرصت هاي اساسي ما اقتصاد دريامحور است و اگر در 
اين حوزه غفلت شود، ديگران از اين زمينه استفاده مي كنند و اين فرصت 
بسيار خوب را از ما مي گيرند، بنابراين ابلاغيه نه گانه رهبر انقلاب از اين 
منظر بسيار مهم و حياتي است.  ايران به عنوان كشوري كه فقط ۵درصد 
از ظرفيت هاي س��احلي و دريايي خود اس��تفاده كرده به  شدت مستعد 
توسعه در حوزه اقتصاد دريامحور اس��ت و رهبر معظم انقلاب اسلامي، 
سياس��ت هاي نه گا نه براي تحقق اين مهم را براي اج��را ابلاغ فرمودند. 
اقتصاد دريامحور كه در ادبيات جهاني تحت عنوان اقتصاد آبي خطاب 
مي شود به معناي استفاده پايدار از ظرفيت منابع و گستره هاي آبي براي 
رشد اقتصادي، بهبود وضعيت معيشت، ايجاد اشتغال و در نهايت افزايش 
توليد ناخالص داخلي است.  در ايران بيش از ۵هزار و۸۰۰ كيلومتر سواحل 
اصلي، جزيره اي و رودخانه اي داريم اما سهم ايران در اين حوزه كم است. 
همچنين به عنوان كشوري كه ۴۰ درصد مرزهاي آن، مرز آبي و دريايي 
محسوب مي شود در استفاده از اين ظرفيت در دوره هاي گذشته اقدامي 

انجام نشده كه البته مي توان گفت هنوز در ابتداي راه قرار داريم. 
در حال حاضر هم پيوندي بر مبناي اقتصاد دريامحور بين كش��ورهاي 
منطقه در حال شكل گيري است. اگر سال ها قبل در ارزيابي ها، يك صنعت 
به عنوان قطب بزرگ ياد مي شد امروز تعريف تغيير كرده و كشورهايي كه از 
چندين كيلومتر ساحل برخوردارند اهميت چند برابري دارند. مرز دريايي 
ايران در سواحل جنوبي با داش��تن هزار و۸۵۰ كيلومتر ساحل عمان و 
خليج فارس و با احتساب سواحل ش��مالي حدود ۵هزار و۸۰۰ كيلومتر 
است. اين بدان معناس��ت كه مي توانيم در ۳۵ جزيره و سواحل شرايط 

راهبردي داشته باشيم كه كم نظير است. 
در حال حاضر بسياري از كشورهاي جهان سهم عمده اي از توليد ناخالص 
داخلي خود را از طريق دريا تأمين مي كنند. پيشتازان اين عرصه، امارات، 
تركيه، تايوان، چين و سنگاپور هستند كه بيش از ۵۰ درصد توليد ناخالص 
خود را به دريا گره  زده اند، اما در ايران با احتساب تمام فعاليت هاي صنعتي 
و تجاري مرتبط با دريا فقط ۱۰ درصد از تولي��د ناخالص داخلي از دريا 
تأمين مي شود. بر اساس آمارها، سهم ايران از اقتصاد دريايي جهان بدون 
احتس��اب منابع نفتي و گازي حدود يك درصد و با احتساب اين منابع 
حدود 2/۵ درصد است درحالي كه از نظر ظرفيت هاي دريامحور، ايران از 

بين ۱۸۴ كشور در رتبه چهلم قرار مي گيرد. 
در همين راستا حضرت آيت الله خامنه اي، رهبر معظم انقلاب اسلامي در 
اجراي بند يك اصل يكصد و دهم قانون اساسي و پس از مشورت با مجمع 
تشخيص مصلحت نظام، سياست هاي كلي توس��عه دريا محور را براي 
اقدام به رؤساي قواي س��ه گانه و رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام 
ابلاغ كردند. براساس اين ابلاغيه قوه مجريه موظف است با كمك مجلس 
شوراي اسلامي و قوه قضائيه و با بسيج دستگاه هاي مسئول، برنامه جامع 
تحقق اين سياست ها را شامل تقديم لوايح، تصويب مقررات و اقدامات 
اجرايي لازم در مهلت شش ماهه ارائه كند.  ابلاغ مهم رهبر معظم انقلاب 
در زمان تصويب برنامه هفتم توس��عه را بايد مه��م ارزيابي كرد و به فال 
نيك گرفت به همين منظور مي توان موارد لازم را در برنامه هفتم توسعه 
گنجاند و يكي از دستگاه هايي كه در اجرايي شدن سياست هاي نه گانه 
نقش دارد، مجلس شوراي اسلامي است. البته پيش از اين ابلاغيه مهم 
هم اقداماتي از سوي دولت انجام گرفته و در برنامه هفتم توسعه گنجانده 
شده بود. يكي از موضوعاتي كه در حال حاضر مجلس شوراي اسلامي در 
جريان بررسي لايحه برنامه هفتم توسعه مورد بحث و بررسي قرار داده 
آن است كه احكامي را براي توس��عه دريامحور در نظر گرفته است و به 
تصويب رسانده كه با ابلاغ سياست هاي كلي توسعه دريامحور، مي توان 
به اين احكام سرعت و جهت بيشتري داد. براي مثال، در جريان بررسي 
لايحه برنامه هفتم توسعه مقوله اي درباره »بانكرينگ« براي ارائه خدمات 
و سوخت رساني كشتي ها در نظر گرفته شد كه همه اين اقدامات و مصوبات 
در راستاي حركت به سمت توسعه دريامحور است، اما از آنجايي كه هنوز 
بررسي لايحه برنامه هفتم توسعه در صحن مجلس به اتمام نرسيده است، 
مجلس اين فرصت را دارد كه برخي از سياست هاي كلي توسعه دريامحور 

را در لايحه برنامه هفتم توسعه بگنجاند و تصويب كند. 
   ابلاغ به موقع سياست هاي كلي توسعه دريامحور

 منصور آرامي، رئيس فراكسيون توس��عه اقتصاد دريامحور در مجلس 
شوراي اس��لامي، درباره اهميت اقتصاد دريامحور به »جوان« مي گويد: 
»ابلاغ سياست هاي كلي توس��عه دريامحور براي مجلس بهتر شد، زيرا 
بررسي برنامه هفتم توسعه در مجلس تمام نشده است. ما  بخش هايي از 
برنامه را بررسي كرديم، اما بخش هايي از آن باقي مانده است. طبيعتاً بايد 
از الان سعي كنيم اين مصوبات و احكامي كه در فصل ۱2 اقتصاد دريا و 
ترانزيت آمده است، منطبق با سياست هاي كلي باشد. براي مثال در بند2 
سياست ابلاغي تأكيد شده است رشد سهم اقتصاد دريا هر سال دو برابر 
ساير بخش هاي اقتصادي باشد. طي برنامه هفتم توسعه، دولت عددي را 
آورده است و درباره اين عدد در مجلس در حال بحث هستيم تا تطبيق 
صورت گيرد. بايد سياستگذاري و مديريت واحد در دريا را از همين الان در 
فصل اقتصاد دريا ببينيم. يكسري از احكام آمده و لازم است كه يكسري از 
احكام را منطبق كنيم. اين سياست ها خيلي به موقع ابلاغ شد، زيرا برنامه 
هفتم توسعه هنوز به صورت كامل تصويب نشده است و مي توان تغييراتي 

را در آن ايجاد كرد.«
رئيس فراكسيون توس��عه اقتصاد دريامحور در مجلس شوراي اسلامي 
تأكيد مي كند: »درب��اره بحث فن��اوري، ورود و كمك بخش خصوصي 
در كنار ساير دستگاه ها، جلسه با معاونت علمي و معاون رئيس جمهور 

داشتيم. آنها بخش��ي به عنوان دريا دارند و در آنجا از شركت هاي دانش 
بنيان در حوزه نوآوري و فناوري نو حمايت انجام مي دهند. ورود بخش 
خصوصي صرفاً در حوزه نوآوري و فناوري نيس��ت. بايد سياس��ت هاي 
تشويقي در نظر بگيريم كه اين شركت هاي دانش بنيان به بحث دريا ورود 
كنند. يكسري سياست هاي تشويقي معاونت علمي دارد اما براي اينكه 
اين شركت ها بيشتر به س��مت دريا بيايند بايد حمايت و تشويق بيشتر 
ش��وند. در بخش هاي ديگر هم بايد نوآوري انجام گيرد؛ مثلًا در كشتي 
سازي، كشتيراني، شيلات، آبزي پروري، بنادر و دريانوردي و... موضوع 
نوآوري و حتي در حوزه كشاورزي مبتني بر آب شور و آب شيرين كن ها 
بايد مدنظر قرار گيرد و استفاده از امواج دريا براي انرژي هاي تجديدپذير و 
همه اين موارد در كمك به اجرايي شدن اين سياست نقش دارد. معاونت 
علمي باكس و جايگاهي دارد و بايد اين جايگاه تقويت شود. سياست هاي 
تشويقي و حمايتي بيشتري تعيين گردد تا جوانان راغب شوند و به سمت 

اين حوزه بيايند.« 
آرامي با اش��اره به مغفول مان��دن اقتصاد دريامحور در طول س��ال هاي 
گذشته مي گويد: »كشور ما جزو كشورهايي است كه معدن و منابع دارد. 
كشورهايي كه نفت دارند و مبناي آنها منابع زيرزميني بوده است، عمدتاً 
به سمت كارهاي سهل رفته اند. در ۱۰۰ سال اخير نفت علاج درد ما بوده 
و تصور مي كرديم كه مشكلات اقتصادي ما ر ا حل مي كند. اينكه كشور 
بزرگي مثل ايران با 9۰ ميليون جمعيت و پهنه زميني و دريايي و... بهره 

لازم را از اقتصاد دريامحور نبرده به اين دليل است كه از ظرفيت ها استفاده 
نكرديم. در بحث دريا، معادن، گردشگري و كشاورزي ظرفيت هاي فراواني 
در كش��ور داريم كه يك مورد از اينها درياس��ت. گرايش به سمت دريا و 
ظرفيت دريا در دنيا هم به شكل نو درآمده است و بنادر و سواحل تقويت 
شدند. در ۳۰ ، ۴۰ سال اخير همواره رهبر معظم انقلاب و دلسوزان جامعه 
اين موضوع را مطرح مي كردند اما متأسفانه اولويت ها فرق داشت، زيرا كار 
سختي است و تمايل نداشتند به اين سمت بروند و دولت ها همواره تمايل 
داشتند به سمت نفت بروند. با ابلاغ اين سياست هاي مهم، فرصت طلايي 
نصيب جمهوري اسلامي شد. به نظر من مقام معظم رهبري از دهه 6۰ 
اين موضوع را مطرح مي فرمودند اما در قالب سياست نبوده است. اگر شما 
به آرشيوها نگاه كنيد در سخنراني هاي اخير درباره اقتصاد دريامحور و 
اهميت آن صحبت كرده اند. اين بار اين موضوع را در قالب ابلاغيه مطرح 
كردند. ما علاوه بر بح��ث دريا بايد به بحث معدن و گردش��گري هم كه 

هيچ گاه توجه نداشتيم، نگاه كنيم.« 
نماينده مجلس يازده��م درباره نقش دولت در اجراي اين سياس��ت ها 
تأكيد مي كند: »دولت كار بزرگي انجام داد و در برنامه هفتم توس��عه و 
با پيشنهاد دولت س��رفصل اقتصاد دريا را لحاظ كرديم. قبل از اين هم 
جلسات متعددي را در فراكس��يون با وزارت جهاد كشاورزي، شيلات، 
معاون علمي، وزارت راه و شهرسازي، وزارت گردشگري، حوزه صنعت، 
كشتي سازي و... داشتيم. سر فصل اقتصاد دريا را در برنامه هفتم توسعه 
داريم و در كنار سياست هاي كلي، الزام ما براي كار نظارتي بيشتر مي شود. 
يقيناً بعد از تصويب كامل برنامه هفتم توسعه و ابلاغ آن بايد براي اجرايي 

شدن و نظارت اقدام كنيم.« 
آرامي مي افزايد: »رئيس جمهور دس��تور دادند تا دستگاه ها مواردي كه 
نياز به قانون و آيين نامه دارد از الان روي آن كار كنند تا اين آيين نامه ها 

نگارش، تدوين و براي اجرايي شدن به دستگاه ها ابلاغ شوند.« 
اين نماينده مجلس شوراي اس��لامي مي گويد: »بند اول سياست هاي 
ابلاغي در خصوص سياستگذاري و مديريت واحد است. اين بند بسيار مهم 
است. بايد درباره حكمراني دريا فكر كنيم. پيشنهاد من است كه »شوراي 
عالي دريايي« تشكيل شود. ايده من اين است كه شوراي سياستگذاري 
در حوزه دريا تشكيل شود و جاي آن در رياست جمهوري است و شخص 
رئيس جمهور بايد متولي امر دريا باش��ند و ش��وراي دريايي را در دست 
بگيرند. شوراي عالي صنايع دريايي در وزارت صمت داريم اما فقط درباره 
صنعت درياست. اگر اين سياست ها را براي مثال به شيلات محول كنيم، 
فقط به بحث آبزي پروري و شيلات پرداخته مي شود. در حوزه دريانوردي 
هم يك بخش برعهده اين حوزه است. دس��تگاه هاي مختلفي هستند. 
شوراي سياس��تگذاري دريايي بايد ضرورتاً و منطبق با اين سياست ها 
تشكيل شود. اگر نياز است كه دولت لايحه بدهد بهتر است خودش لايحه 
بدهد و در غير اين صورت ما به سمت طرح برويم تا اين ابلاغيه اجرا شود. 
سازمان توسعه مكران و س��ازمان هاي زيادي داريم كه در حوزه دريا كار 
مي كنند و ذي نفع هس��تند، اما به تنهايي نمي توانند كاري انجام دهند. 
وقتي اقتصاد را ارزيابي می كنيم و سنجش براي آن در نظر مي گيريم، بايد 

يك مجموعه باشد كه آن را ارزيابي كند. موضوع دريا مهم است و اهميت 
دارد. وقتي رهبري اعلام و تأكيد مي كنند حتماً بايد اجرايي شود.« 

   دولت از ظرفيت سياست هاي كلي توسعه دريامحور استفاده 
كند

وحيد شقاقي شهري، اقتصاددان نيز درباره اهميت اقتصاد دريامحور به 
 »جوان« مي گويد: »سرزمين ايران از حيث جغرافيايي و اقتصادي شرايط 
بي نظيري دارد. شمال و جنوب ايران ظرفيت اقتصاد دريامحور را براي 
ما فراهم كرده و در جنوب ايران خليج فارس و درياي عمان را داريم كه 
متصل به اقيانوس هند است. در شمال ايران درياي خزر را داريم. از حيث 
جغرافياي اقتصادي از شرايط خوبي براي استفاده از ظرفيت هاي اقتصادي 
در حوزه دريا بهره مند هستيم. متأس��فانه وقتي آمارها را نگاه می كنيم 
سهم دريا در اقتصاد ايران ناچيز بوده است و نتوانسته ايم از ظرفيت هاي 
اقتصادي كه دريا فراهم مي كند، بهره مند شويم و توجه كمتري به اقتصاد 

دريا در كشور صورت گرفته است.« 
اين اقتصاددان با اشاره به رويكرد برنامه هفتم توسعه مي افزايد: »رويكرد 
برنامه هفتم توسعه »پيشرفت عدالت محور« با تأكيد بر رشد اقتصادي 
۸ درصدي است. براي تحقق رش��د ۸ درصدي بايد از همه ظرفيت هاي 
اقتصادي در حوزه معدن، گردشگري و حتي ورزش استفاده كنيم كه البته 

يكي از اين ظرفيت ها درياست كه بايد از آن بهره مند شويم.« 
شقاقي شهري مي گويد: »اقتصاد دريا در ايران بكر است و تاكنون به آن 
با رويكرد اقتصادي نگاه نشده است. همواره با رويكرد فرهنگي، اجتماعي 
و امنيتي به بحث دريا نگريسته شده است و كمتر با رويكرد اقتصادي به 

دريا توجه كرديم. با تجربه اي كه از گذشته داريم براي رشد اقتصادي ۸ 
درصدي نيازمند نگرش جديد به بحث اقتصاد هستيم و با ظرفيت موجود، 
اين ۸درصد محقق نمي شود. بايد به ظرفيت هاي ديگر كه در سرزمين 
ايران وجود دارد و مغفول مانده است توجه كنيم و به آنها در اقتصاد بها 
دهيم. يكي از اين محورها بحث اقتصاد درياس��ت. ابلاغ اين سياست ها 
همزمان با برنامه هفتم توسعه شد. در برنامه هفتم توسعه براي اين سياست 
از سوی دولت احكامي ديده شده بود، اما دولت بايد برنامه مشخصی براي 
استفاده از ظرفيت دريا داشته باشد و الزامات آن را انجام دهد و برنامه ريزي 

داشته باشد تا هوشمندانه بتواند تحول در اقتصاد دريا ايجاد كند.« 
اين اقتصاددان معتقد اس��ت اين ظرفيت بكر و خالي است. در گذشته 
چندان نصيبي از اقتص��اد دريامحور نبرده اي��م. نمي گويم هيچ بهره اي 
نبرده ايم اما متناسب با ظرفيت ها اقدامي انجام نداده ايم. كشورهاي ديگر از 
مسئله اقتصاد دريا به توليد ملي و رشد اقتصادي خود كمك كرده و اقتصاد 
دريا در اين كشورها سهم بالايي دارد. برخي كشورها به صورت مصنوعي 
روي اين موضوع كار مي كنند. براي مثال جزاير مصنوعي و شرايط محيط 
آبي و دريايي براي جذب گردش��گر ايجاد مي كنند. خدا را شكر ما پهنه 
عظيم دريا در ايران و در شمال و جنوب داريم و به اقيانوش وصل هستيم. 
بايد نگاه تحول زا و درآمدزا براي اقتصاد دريا پياده و مديريت هوشمند، 
براي الزامات و بهره مندي از اين ظرفيت ها فراهم كنيم. يكي از الزامات، 
سياست هاي كلي است كه رهبر معظم انقلاب ابلاغ كردند و دولت مي تواند 

از آن بهره ببرد. البته نمي دانم احكامي كه الان در برنامه هفتم توسعه آمده 
براي بهره مندي از ظرفيت اقتصاد دريامحور كفايت لازم را دارد يا خير. اين 
موضوع مي تواند سهم بالايي در منابع اقتصادي ايران در بحث گردشگري، 
صادرات، محصولات دريايي و خدمات دريايي ايجاد كند. من بررسي كردم 
حداقل۱۰ منبع درآمدي ويژه با اين سياست هاي ابلاغي براي ايران ايجاد 
مي شود. خدمات سوخت رس��اني، خدمات كشتيراني، خدمات بندري، 
صادرات محصولات دريايي و كش��اورزي نياز دارند كه اطراف آب و دريا 
توليد و پرورش يابند. ۱۰ حوزه برجسته در حوزه اقتصاد دريامحور وجود 
دارد و تعدادي هم غيرمستقيم به اينها وصل مي شوند كه مي توان در اين 

۱۰ حوزه درآمدزايي داشت. 
اين اقتصاددان با اشاره به اقدامات كشورهاي ديگر در حوزه اقتصاد دريا 
محور مي گويد: »تركيه، امارات، كش��ورهاي آسياي جنوب شرقي مثل 
چين، تايوان، مالزي و سنگاپور از حوزه دريا ثروت زيادي كسب كردند، 
چون رويكرد آنها به دريا اقتصادي بوده است. شايد تاكنون رويكرد ما به 
دريا امنيتي بوده است نه اقتصادي. اين سياس��ت ها، رويكرد و پارادايم 
اقتصادي در دريا ايجاد مي كند و دولت بايد تلاش كند مديريت و الزامات 
لازم را در بستر دريا و براي رشد اقتصادي ۸درصدي طبق برنامه هفتم 
توسعه ايجاد كند. ظرفيت خالي به سرعت مي تواند ثروت فزاينده اي را 

ايجاد كند به شرطي كه دولت با برنامه ورود نمايد.« 
وي درباره اهميت استفاده از ظرفيت ديگر كشورها در حوزه اقتصاد دريا 
محور مي افزايد: »دولت بايد از تجربيات كشورهايي كه در توسعه اقتصاد 
دريامحور موفق بودند، استفاده كند. برخي كش��ورها با توسعه اقتصاد 

دريامحور، ثروت هاي زيادي كس��ب كردند و توليد ناخالص داخلي آنها 
رشد داشته است. اولين مسئله اين است كه تجريه كشورهاي موفق را در 
حوزه اقتصاد دريا محور مرور و از تجربيات آنها استفاده كنيم. همچنين 
نيازمند الزاماتي هستيم. براي مثال نياز به اسكله براي كشتي هاي بزرگ و 
الزامات سوخت رساني داريم. همچنين توجه به زيرساخت  بنادر و انبارهاي 
بزرگ اهميت دارد. بنادر ما متناسب با ظرفيت سوخت رساني نيستند. در 
فجيره، در حوزه سوخت رساني به كش��تي ها امارات درآمد بسيار بالايي 
كسب مي كند. در قشم با س��رمايه گذاري كمتر مي توانيم اين سرمايه و 
درآمد بالا را مانند فجيره كسب كنيم. متأسفانه ما هزينه براي زيرساخت 
و شرايط اوليه را فراهم نمي كنيم. الزامات اوليه لازم است. در برخي موارد 
الزامات اوليه هم فراهم است اما نياز به مديريت صحيح دارد و برخي نياز به 
زيرساخت دارد. امارات كنار ايران و تجربه دم دستي است كه ثروت هاي 
زيادي را در حوزه دريا به دست مي آورد. دريا سهم ناچيزي در اقتصاد ايران 
دارد و اگر اين سياست ها خوب در برنامه هفتم ديده شود و دولت هم بتواند 
يك نقش��ه راه و برنامه درآمدزايي براي اقتصاد دريا محور داشته باشد، 
سهم اقتصاد ايران حداقل طي سه، چهار سال آينده مناسب مي شود البته 

نمي گويم همه مشكلات حل مي شود.« 
   چشم انداز سياست هاي كلي توسعه  دريا محور روشن است

همچنين يكي ديگر از متوليان اصلي و مهم براي اجراي سند ابلاغي از 
سوي مقام معظم رهبري س��ازمان بنادر و دريانوردي است. حميدرضا 
آبايي، مشاور مديرعامل س��ازمان بنادر و دريانوري و مديراجرايي طرح 
جامع به »جوان« مي گويد: »يكي از مواردي كه در ابلاغيه اين س��ندها 
مدنظر قرار مي گيرد ايجاد يكپارچگي و سياستگذاري واحد در امور است. 
در اين تدبيري كه مقام معظم رهبري داشتند و سند هشت ماده اي را ابلاغ 
كردند، مجمع تش��خيص مصلحت نظام هم در تصويب آن نقش داشته 
است. براي به دست آوردن توس��عه دريا محور همه نهادها، سازمان ها و 
ارگان ها و افرادي كه مسئولند بايد وحدت رويه و انسجام ملي داشته باشند 

و در ادامه اين انسجام، در امور دريايي تبلور پيدا مي كند.« 
آبايي در ادامه تأكي��د مي كند: »در پ��ي اين انس��جام مي توانيم جنبه 
سرمايه گذاري، جنبه هاي حاكميتي و مديريتي در كشور به وجود بياوريم. 
بند اول كلام اين ابلاغيه با عنوان سياست متمركز مدنظر قرار گرفته و بر 
اين مسئله تأكيد شده است براي اجرايي شدن اين ابلاغيه مهم، متوليان 
امر بايد سياست يكپارچه داشته باشند و در يك مسير گام بردارند تا باعث 

هم افزايي بيش از پيش شود.« 
وي با اشاره به اهميت ورود نوآوري جديد در علوم دريايي كشور تصريح 
مي كند: »موضوع بعدي كه تأكيد شده، استفاده از نيروهاي متخصص، 
بورس��يه كردن، علم جديد، نوآوري و ورود فناوري هاي جديد در علوم 

دريايي است كه الان بسيار حائز اهميت است.« 
آباي��ي مي افزايد: »يك��ي ديگر از مباحث اساس��ي مطرح ش��ده حفظ 
محيط زيست درياست كه براي همه كش��ورها الزام آور است و در تمام 
كنوانس��يون هاي بين المللي به اين مهم تأكيد مي ش��ود و در اين سند 
بسيار خوب به آن اشاره شده است. موضوع بس��يار حائز اهميت ديگر، 
بحث س��رمايه گذاري دولتي و بخش خصوصي در زيرساخت ها و ايجاد 
توازن است. ايران به عنوان كشوري كه ۵هزار و۸۰۰ مرز ساحلي و دريايي 
دارد، استفاده از توان بخش خصوصي و سرمايه گذاري در آن بسيار نمود 
پيدا مي كند. بايد از اين ظرفيت ها به درستي استفاده و روي آن كار كنيم. 
از همه مهم تر در پيام آخر ابلاغيه مقام معظم رهبري آمده اس��ت همه 
دستگاه ها در زمينه صيادي، كشاورزي، گردشگري و صنايع بايد نقش 

آفريني مهمي داشته باشند.« 
مشاور مديرعامل س��ازمان بنادر و دريانوري درباره اهميت نقش ساير 
دستگاه ها براي اجرايي شدن اين ابلاغيه تأكيد مي كند: »دو هم افزايي 
يعني ايجاد مديريت واحد و تدوين سياست هاي يكپارچه مهم و كارساز 
است. سازمان بنادر و كشتيراني به عنوان متولي و حكمران آب هاي كشور 
بايد در اين مس��ئله نقش آفريني كند. وزارت راه و شهرسازي هم بايد به 
عنوان توليت، اين كار را در دست گيرد. سازمان بنادر هم بايد كار را پيش 
ببرد. كارگروه هاي تخصصي بايد نس��بت به تدوين راهكار هاي اجرايي 
نسبت به تصويب و تهيه طرح هاي جامع اقدام كنند و براي طرح جامع، 
مصوبه مورد نياز گرفته شود و براساس كاركرد و وظايف، تكاليف مدنظر 
را به دس��تگاه ها ابلاغ نمايند تا در ادامه در راستاي يكپارچگي مديريت 

منسجم همه دستگاه ها با هم كار كنند.« 
وی درباره نقش بنادر مي گويد: »واقعيت قضيه اين است كه نقش بنادر و 
حمل و نقل دريايي در افزايش تجارت، افزايش اقتصاد و افزايش ترانزيت 
كشور مهم است. بنادر مي توانند با توجه به جايگاه خود در اين موضوع 
نقش داشته باشند. هرگونه اقدامي براي ايجاد زيرساخت باعث مي شود 
كشور از ظرفيت هاي بيشتري بهره ببرد و در اين زمينه حتماً بايد بنادر گام 
اساسي بردارند. نقش مهمي هم براي بخش خصوصي متبادر است. ورود 
بخش خصوصي براي اجرايي شدن اين سياست ها، فراهم كردن تجهيزات 
جديد و نو به بنادر كشور و نوسازي ناوگان مهم است كه بايد روي آن كار 
و اقدام كنيم و دولت هم بايد به ما كمك كند. بن��ادر يكي از محل هاي 
بين المللي هستند كه لازمه آن استفاده از همه توان سرمايه گذاران در 

همه شمول مختلف است.« 
مشاور مديرعامل سازمان بنادر و دريانوري در پاسخ به اين سؤال كه آيا 
تا به امروز در دولت س��يزدهم اقدامات خود را به درستي انجام داده اند، 
مي افزايد: »بله، همه ظرفيت ها را ايجاد كرديم و از اين ظرفيت ها به بهترين 
نحو استفاده مي كنيم. در زمينه ظرفيت سازي بنادر الان در بهترين حالت 
هس��تيم و در تمامی بنادر، ظرفيت مازاد داريم و از اي��ن ظرفيت مازاد 
مي توانيم اس��تفاده كنيم. البته آمدن خطوط بين المللي و كشتي هاي 

بين المللي هم قطعاً تأثيرگذار خواهد بود.« 
آبايي در پاسخ به چشم انداز پيش روي كشور در پي ابلاغيه مهم و 9 ماده اي 
رهبر معظم انق��لاب مي گويد: »در هر صورت اس��تفاده از ظرفيت  همه 
كشورها و اقداماتي كه انجام مي دهيم باعث خواهد شد تا بهترين شكل 
ممكن اتفاقات رقم بخورد. همين مسئله باعث مي شود از ظرفيت هاي 
خود استفاده و ش��رايط را براي حضور همه افراد فراهم كنيم. مسلماً با 
حضور افراد، كشور، اقتصاد و منابع درآمدي ما هم تحت تأثير قرار مي گيرد 
و درآمد جديد براي كشور اتفاق مي افتد و در ادامه باعث شكوفايي اقتصاد 
مي شود و ما مي توانيم از اين شكوفايي استفاده كنيم و بهترين بهره برداري 

را داشته باشيم.« 
   جمع بندي

مخاطب اصلي سياست هاي كلي توسعه دريامحور دولت است كه بايد 
با هماهنگي مجلس شوراي اسلامي و قوه قضائيه كار را پيش ببرند و در 
بخش ساختاري وزارت راه و شهرسازي، ستاد كل نيروهاي مسلح، جهاد 
كشاورزي از جمله شيلات و صنايع دريايي، وزارت صمت در بخش ساخت 
كشتي و تمامي فعالان بخش خصوصي و انجمن هاي فعال در حوزه دريا 
دخيل هستند. قطعاً با ابلاغ اين سند شاهد قانونمند شدن هرچه بهتر 

فعاليت ارگان هاي دريايي و قانونمند شدن اين فعاليت ها خواهيم بود. 

بايد ش�وراي سياس�تگذاري در حوزه دريا تشكيل 
ش�ود و ش�خص رئيس جمه�ور متول�ي ام�ر دري�ا 
باش�ند. اگر نياز اس�ت كه دولت لايح�ه بدهد بهتر 
اس�ت خود دولت لايحه بدهد و در غي�ر اين صورت 
ما به س�مت طرح برويم تا اي�ن ابلاغيه اجرا ش�ود. 
موضوع دريا مهم است و اهميت دارد. وقتي رهبري 
اع�لام و تأكيد مي كنن�د حتم�اً بايد اجرايي ش�ود

منصور آرامي
رئيس فراكسيون توسعه 
اقتصاد دريامحور مجلس

تركيه، امارات و كش�ورهاي آس�ياي جنوب شرقي از 
حوزه دريا ثروت زيادي كس�ب كردن�د، چون رويكرد 
آنها ب�ه دري�ا اقتصادي ب�وده اس�ت. ش�ايد تاكنون 
رويكرد ما ب�ه دريا امنيتي بوده اس�ت ن�ه اقتصادي. 
سياس�ت ها ي كل�ي توس�عه دريامح�ور رويك�رد و 
پارادايم اقتصادي در دريا ايج�اد مي كند و دولت بايد 
تلاش كن�د الزامات لازم را در بس�تر دري�ا ايجاد كند

وحيد شقاقي شهري

كارشناس اقتصادي

 در دولت س�يزدهم اقدامات مرتبط با بنادر به درستي 
انجام مي شود و همه ظرفيت ها را ايجاد كرديم و از اين 
ظرفيت ها به بهترين نحو استفاده مي كنيم. در زمينه 
ظرفيت سازي بنادر الان در بهترين حالت هستيم و در 
تمامی بنادر، ظرفيت مازاد داريم و از اين ظرفيت مازاد 
مي توانيم استفاده كنيم. البته آمدن خطوط بين المللي 
و كشتي هاي بين المللي هم قطعاً تاثيرگذار خواهد بود

 حميدرضا آبايي
مشاور مديرعامل سازمان 

بنادر و دريانوري

»جوان« سياست هاي كلي توسعه دريامحور را در گفت وگو با كارشناسان بررسي مي كند

احكامسياستهايكليتوسعهدريامحوردربرنامههفتمقانونيميشود

سما پيشرو
  گزارش

88523060سرويس  اقتصاد ي


